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VŠECHNY ROZMĚRY CÍRKVE
„Co je na nás vzkříšeného?“ ptal jsem se na konci první kapitoly. Považuji za mdlé říkat, že 

nic. A za chybné říkat, že málo. Vidím moc svěšených hlav. Vidím toho mnoho vzkříšeného. Tak 
především: Pokud je něco vzkříšeného, pak je to jistě dílo Boží, protože jiný nás mocí vžkříšení 
nemůže obdařit. Není to výsledek nějaké duchovní gymnastiky.

A nějaký ten rys vzkříšení, který na vás vidím? Třeba v tom, že vás hmotné podmínky netíží 
tolik. Hmotné věci jsou skvělé! Auto, barák, chata, byznys… Ale nebudeme kolem nich skákat jako 
kolem toho, co rozhodnuje. Někdo se dokonce rozhodl nevlastnit, půjčuje si a platí, chce být 
svoboden. Ani Pán na té hmotě moc nelpěl. Vzpomeňte, vždyť Kristus procházel zdí. A taky pekl 
ryby pro druhé. Kuchařil, dělal, co by chlapi nedělali. Moc se mi líbí na křesťanech, když z lásky 
dělají to, co by nikdy nedělali, a dokonce se to i ve vyšším věku učí! A Pán měl soucit s těmi, 
kterým se nevedlo - radil rybářům, nesmál se jim, nedělal vtípky na jejich účet. Vzkříšená víra je 
taky střídmá a prostá. Kristus taky nevykládal učedníkům příběhy o zázracích, aby měli oči jako 
tenisáky. Vykládal Písmo - obyčejné Písmo Staré smlouvy tak, že jim srdce hořela. Už předtím je 
měl k tomu, aby se: „…Neradovali z toho, že se jim podrobují duchové…“ Říká jim: „…Radujte se, 
že vaše jména jsou zapsána v nebesích.“ (Lukášovo evangelium 10:20) To rozhoduje! Umíme 
odpustit druhým zradu. No, není to vzkříšené?! Náš Pán přece vzkříšeně dovedl odpustit Petrovi, 
ale dovedl také usadit Petra na dvě doby, když se staral o to, co bude s Janem. Nešel lidem na 
ruku, a to ani těm svým! Vzkříšený měl jasno v tom, co teď a co potom. Strategicky věděl, co je 
třeba dělat:  „…budete mi svědky v Jeruzalémě a v celém Judsku, Samařsku a až na sám konec 
země.“ (Skutky apoštolů 1:8) Tak mám rád, když se vzkříšeně strategicky plánuje. 

Další rozměry církve, ten rys vzkříšení je nejsilněji ve druhé kapitole dopisu Efezanům. 
Tady je to tajemství, o kterém od začátku apoštol zpívá: Nerozhoduje už MY a VY. Ani v původu, 
ani v poměru viny a ani v poměru užitku Božího království. Jsme na tom naprosto stejně! To je 
vzkříšený div! 

Po neděli Oculi, březen 2017 v Litomyšli
Daniel
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SEDMÝ ROZMĚR
CÍRKVE    

„Pane Daniel, já už jsem to prohlíd! Ti domácí mají větší šanci, že? Měli besídku, všemu rozumí, já 
v tom plavu. Pro mně je Amnón stejně jako Amón. Šílené! Moc informací. A s nimi si víc povídáte. 
Na ně máte čas. Já bych se furt ptal, zdržuju. A oni sedí v kavárně vždy spolu a mají si co říct! A já 
se mezi ně nehodím! Na ně nemám šanci. Víte, já jsem přešel z ulice a nedovedete si představit, 
jaké kasty jsou mezi bezdomovci a mezi závislými na drogách. Unavuje mne to, když bych měl 
zase znova pomalu stoupat. Na ulici jsem už něco znamenal. Nebudete se zlobit, když nebudu 
chodit pravidelně?!“ 

Ne ne, jsme na tom všichni stejně. V několika věcech jsme si naprosto rovni. Především ve vině a 
odsouzení za hřích. Vy, ale i My! Povědomí viny u pohanů lze pěstovat jen tak, když o vině 
mluvíme jako o společné věci. Jejich i nás křesťanů. Oni startují od konce potravního řetězce. Lidé 
zvenčí ví, že je na začátku smrt. Byli mrtví. Naprosto v pr…. Jdou od konce a kdyby nepoznali 
milost, skončí hůř, než začali. 
Povědomí viny u křesťanů jde vykřesat jen obtížně. Čím byli a nyní jsou? Mají jen takové Light 
hříchy. Jde to ztuha. Neradi se obracíme, když mluvíme o hříchu, je to spíše učebnice, jak zhřešit, 
než zdrcená výpověď viníka. My docházíme ke konci potravního řetězce až závěrem, víme, že je 
nakonec soud.

Téma: Vy i My - jednota ve vině a soudu

1. VY
Mrtvi pro své viny a hříchy 
V nichž jste žili - podle běhu - v rytmu - tohoto světa,
Poslušni vládce nadzemských mocí 
Ducha, působícího dosud v těch, kteří vzdorují Bohu.

2. MY
Všichni jsme k nim kdysi patřili 
Žili jsme sklonům svého těla (rytmus našeho těla)
Dali jsme se vést svými sobeckými zájmy 
A tím jsme nutně propadli Božímu soudu tak jako ostatní

Otázky:

Často se mluví o rozdělenosti církví či církve a sboru. Ale vnímáme jak je rozdělený svět a jak 
se těžko lidem žije v kastovně rozřazené společnosti světa bez Boha? Každý se hrabe nahoru 
a chce mít větší vliv. Znáte to?
Jaký je rytmus - běh tohoto světa? Jak byste jej popsali? 
Myslíte si, že lidé žijící bez Boha se nebojí? Že ďábla neznají? 
Dosud působí - tzn. že jeho působení není úplně samozřejmé. Už dávno skončil, ale jako 
vyhořelé jaderné články „dosud působí“
Vzdor vůči Pánu Bohu. Jak byste jej popsali?
Sklony našeho těla? Nechce po nás někdo, abychom byli andělé?! 
Sobecké zájmy. Fuj! To chcete, abychom byli poslušným stádem bez názoru? Nebo, co to je?!
Nutně? Jak je to s nutností našeho debaklu? Nemáme pocit, že to ještě ukecáme? 
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Souhrn:

Jednota ve vině a v důsledcích soudu - mluvíme-li o vině druhých, musíme zvažovat i tu svoji
„Není rozdílu“ nás učil apoštol Pavel v dopise Římanům 3:22
O hříchu nemluvíme proto, abychom lidi deptali, ale abychom je uvedli k milosti

OSMÝ ROZMĚR 
CÍRKVE    

„Pane Daniel, Tak fajn, my i vy! Fajn, jsme na tom všichni stejně. Se mi ulevilo! Ale řekněte mi, kam 
mně teda chcete dovést, o co vám jde?! Chcete mne do svých záměrů, ale to nesmíte spěchat, to 
si musím nejprve promyslet!

Téma: Boží záměry Aktuální očekávání příchodu Páně se nevylučuje se strategickým 
plánováním.

1. Bohatství Božího milosrdenství   
Epištola Efezským je ekonomickým textem. Bůh je bohatý (2:4 a 7b). Jedná milostí, tedy po 
řádném odsouzení (2:5b, 7 a 8) Myslí na pozorovatele své práce a případně i jejich 
následovníky (2:7a)

2. Sjednoceni ve vzkříšení   
Jako jsme spolu s ním zemřeli, tak jsme spolu s ním byli vzkříšeni (2:5n). Perspektiva Kristova 
kříže tu není! Je tu přímo perspektiva Kristova prázdného hrobu

3. Jak je to s vírou?  
Nikdo, žádná denominace a žádný jedinec - se nemůže chlubit, spása není z nás (2:9). To 
potřebujeme domyslet! Býváme otroky svých propracovaných věrouk!

4. Nová definice skutků  
Ani dobré skutky nejsou naše, nejsou věcí nábožné duše a věrouky. Jsou tu dobré skutky. 
Jsme k nim prostě stvořeni. To je opět ekonomický pojem (2:10) 

Otázky:
Jak rozumíte tomu, když se řekne, že dopis Efezanům je ekonomický text? Co měli Efezané 
běžně před očima?
Co je to bohatství milosti? Co je tedy hlavní téma?
Taky vám připadne, že se tu nemluví o kříži? Kde jsme spolu s Ním?
Co jsou to nadcházející věky?
Jak utvrdit člověka na začátku života víry? Co má uělat, aby věřil?
Jak vám pomáhá ve službě druhým, že jsme prostě stvořeni k dobrým skutkům? Jak objevit 
skutky, které Bůh připravil? Jak je nepominout?

Souhrn:
Myslíme ekonomicky - za co, kolik, kdy a jakým způsobem. To jsou správné otázky! Tady je 
dobrá odpověď!
Milost a pravda, to je to, co potřebujeme: „Z jeho plnosti jsme byli obdarováni my všichni 
milostí za milostí. Neboť Zákon byl dán skrze Mojžíše, milost a pravda se stala skrze Ježíše 
Krista.“ Janovo evangelium 1:16-17
Čím se může chlubit naše církev? Ničím, jen Božím darem: „Jsme přece jeho dílo, v Kristu 
Ježíši stvořeni k tomu, abychom konali dobré skutky, které nám Bůh připravil.“ (2:10)
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DEVÁTÝ ROZMĚR 
CÍRKVE    

„Pane Daniel, Jsem rád, že mi rozumíte. Já bych s něma nemoh! Oni mají Panenku Marii…. Slyšel 
jste jak zpívaj? No, hrůza! A tamti zase… To já bych nemohl, to se nedá!“ Směju se. Čekal jsem to! 
Chytrák! Největší učitelé jsou vždy z těch, co sotva začali… 

Téma: Jednota v Kristu 

1. Příliš samozřejmé křesťanství. Dostáváme spásu, na niž nemáme vůbec žádné právo. 
Umíte se ohlížet zpět? Pamatujte proto (pro co asi?) Odpověz si! a) Kým jsme byli svým 
původem  b) A jak nám Izraelité (kovaní církevníci) říkali?  c) Jak to bylo ve skutečnosti?  
A skutečnost pohanství: Být a existovat:  a) Bez Krista  b) Odloučeni od společenství Izraele  
c) Bez účasti na smlouvách Božího zaslíbení d) Bez naděje a bez Boha na světě

Naše svědectví bývají ze tři čtvrtin plná vzpomínek na časy bezbožnosti. To celkem umíme 
popsat dokonce zábavně, barvitě. Děsíme se toho vůbec? Kdo se ale děsí toho, co bylo, 
ten o tom mnoho nemluví a nebo mluví s bázní a pokorou. Nemnoho slov proto, že se 
divíme Boží milosti, upřímnost, bázeň, vděčnost - Nebojte se, to nás přibližuje novým lidem!
Ale to je o těch z řad pohanů! Co má dělat církevně vychované dítě? Izrael měl smlouvy 
a měl Boha na světě, ale učil se znát milost. Učil se mít paměť a údiv. Diví se totiž i žid, ani 
on není samozřejmým adeptem! Při obřízce židovských chlapců se připomíná text z 
proroka Ezechiele (16:6): „Tu jsem šel kolem tebe a uviděl jsem tě, jak se třepeš ve vlastní 
krvi, a řekl jsem ti, když jsi ležela ve vlastní krvi: Žij! Řekl jsem ti, když jsi ležela ve své krvi: 
Žij!“ Takže to církevně vychované dítě žije taky údivem a vděčností!
A to je všechno? Ne, církevně vychované dítě nemá lačně chodit po městě, slintat závistí 
a zírat po nových bourácích, skvělých šatech, nových mobilech… Má sebevědomě žít s 
lidmi, více naslouchat než mluvit, klást otázky a neodpovídat - snad až na naléhání, solit to 
jemně Božím slovem a být lidem blízko… A pozor, to církevně vychované dítě si musí dát si 
pozor, aby nesplynulo, nechytilo se do léčky, nepřilepilo se na prachy či vábivé vztahy, 
kámoše, dravou svobodu… Jde po ostří nože. Samozřejmě nemá furt sedět v kostele a 
doma. Nemá se vyhýbat nikomu.

2. Dobrá! Je tu něco nového, padly zdi. Udělal z nás všech Kristus Židy nebo nežidy? Ze 
všech církevníky a nebo naopak netradičníky? Vylitá krev, oběť, zbořená zeď, spojení v 
jedno… Pokud se u tohoto textu mluví jen o tom, je to vata! Křesťané se ztrácejí v technologii 
spásy a nebo v mystickém zření, hlavně jsou zase osamoceni. To proto, že považují za důležité 
jak to prožívají a cítí, což je zavádí jinam. Vata. Stalo se daleko víc! 

3. Jsme sjednoceni v novém stvoření! Co nás spojuje? Je stvořen zcela nový člověk. Kristus 
nás nesplácal dohromady, nejsme žádným dortem pejska a kočičky. Co to znamená?!  a) Oba 
usmířeni b) Pokoj blízkým i dalekým c) Jednota Ducha d) Domácí Boží - Boží rodina  
e) Stavba příbytku Božího… Rozeberte si to, co to znamená pro nás?

Otázky:
Jak provádíte cvičení zdravé sebereflexe a hlubokého porozumění lidem? Jak se učíte 
vděčnosti za spásu, která nepochopitelně zahnuje i nás?
Proč druhým nevnucujeme svou zbožnost a své způsoby a proč respektujeme prostředí 
kostela a církve, kam díky Pánu přijdeme, či kterou si vybereme?
Najdi v tomto textu píseň či poezii. Je tam? Jak se učíte popisovat novou skutečnost, která 
už sice je, ale stále se ještě buduje? Je to něco jako bydlení rodiny v domě, který ještě není 
zkolaudovaný a přesto se užívá? Nebo jinak? 

Souhrn:
Je možné, že chceme z pohanů dělat židy a ze židů pohany. Z katolíků potřebujeme udělat 
evangelíky a naopak. Není na tom něco špatně? Je to tak v Bibli? Ano, je to naprosto 
špatně a v Bibli je to jinak!
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Je možné, že pod pojmem rodina si představujeme NAŠI rodinu, kamarády, známé, ty, co si 
vše myslí jako my, kteří nám věří a tím pádem nikdy nesmí jít proti nám. Není to ale mafie? 
Není to klub? Ano, tohle není církev!
Je možné, že teprve musíme objevit, co je to nové stvoření, co je to jednota v Kristu…
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